
          Protokół  Nr XIX/16                                   
z Sesji Rady Miejskiej Orzesze

w dniu 21 kwietnia 2016r.
odbytej w sali gimnastycznej Szkoły Podstawowej Nr 9 w Orzeszu-Zgoniu

XIX Sesji przewodniczył Pan Jan Mach – Przewodniczący Rady Miejskiej Orzesze.

Na Sesji podjęto Uchwałę Nr XIX/234/16.

1.Otwarcie Sesji
Przewodniczący Rady powitał wszystkich radnych i gości.
Na  podstawie  listy  obecności  stwierdził,  że  na  sali  jest  15  radnych,  co  stanowi  kworum
do podejmowania prawomocnych uchwał.  

Na protokolanta powołał Marzenę Nowak.

Do pełnienia obowiązku sekretarza obrad zaproponował:
- p.Teresę Potysz

Celem sprawniejszego  przeprowadzenia  obrad  powołał  również  Komisję  Uchwał  i  Wniosków,
w skład której weszli radni:

- p.Aleksander Tabacki 
- p.Jan Spendel

Przewodniczącym Komisji został Radny Aleksander Tabacki.

Powyższe kandydatury poddano pod głosowanie i przyjęto je przy 15 gł. „za” - jednogłośnie.

2.Wnioski dotyczące zmiany porządku obrad
Przewodniczący poinformował o konieczności zmiany porządku obrad. Wyjaśnił, że po wysłaniu 
materiałów na dzisiejszą sesję  został  przez czterech  radnych  złożony wniosek o zwołanie  sesji 
nadzwyczajnej w tym samym temacie. Dodał, że w związku z taką sytuacją wniosek o zwołanie 
sesji został przez tych radnych zmieniony na wniosek o uzupełnienie porządku obrad o podjęcie 
uchwały  zgodnie  ze  złożonym  przez  radnych  projektem.  Stwierdził,  że  wobec  tego  oraz  faktu 
możliwości oddania głosu mieszkańcom tylko w punkcie „zapytania i wolne wnioski” sporządzono 
nowy  porządek  obrad,  który  podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  negatywnego  stanowiska 
wobec  przedsięwzięcia  polegającego  na  udostępnieniu  i  zagospodarowaniu  złoża  węgla 
kamiennego „Żory-Suszec 1” w granicach projektowanego obszaru górniczego przewiduje dopiero 
po punkcie „zapytania i wolne wnioski”.
Przewodniczący odczytał porządek obrad i wobec braku uwag poddał go pod głosowanie. 

W wyniku głosowania wniosek dotyczący zmiany porządku obrad został przyjęty przy 15 gł. „za” – 
jednogłośnie. 
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3.Przegłosowanie  zgłoszonych  i  nieuwzględnionych  poprawek  do  protokołu  z  XVIII  Sesji 
Rady Miejskiej
Przewodniczący poinformował, że przed Sesją do protokołu nie została zgłoszona żadna uwaga.

4.Omówienie  tematu  dotyczącego  eksploatacji  węgla  kamiennego  pod  terenami  Królówki, 
Woszczyc i Zgonia
5.Zapytania i wolne wnioski
Przewodniczący  poinformował,  że  toczy  się  postępowanie  w  sprawie  wydania  decyzji
o  środowiskowych  uwarunkowaniach  dla  przedsięwzięcia  polegającego  na  udostępnieniu
i  zagospodarowaniu  złoża  węgla  kamiennego  „Żory-Suszec  1”  w  granicach  projektowanego 
obszaru  górniczego  „Orzesze”,  w  związku  z  czym  wpłynęło  obwieszczenie  Regionalnego 
Dyrektora Ochrony Środowiska w Katowicach z dnia 1.04.2016r. Przewodniczący odczytał treść 
obwieszczenia, które zamieszczono w załączniku Nr 1 do protokołu.

Następnie głos zabrał Pan Jerzy Markowski, który poinformował, że:
• projekt  udostępnienia  i  zagospodarowania  złoża  węgla  kamiennego  w  granicach 

projektowanego  obszaru  górniczego  „Orzesze”  istnieje  7  lat.  Dodał,  że  projekt  został 
przejęty  przez  Jana  Kulczyka,  który  utworzył  Spółkę  Śląski  Węgiel.  Przedstawił,  że
w późniejszym czasie p.Kulczyk odstąpił od projektu, nastąpiły zmiany, zmieniono nazwę
i obecnie funkcjonuje Spółka Akcyjna z kapitałem zagranicznym,

• eksploatacja złoża jeżeli nastąpi będzie się odbywać z którejś z czynnych kopalń, jednak nie 
wiadomo z której ponieważ do dnia dzisiejszego nie jest to uregulowane. Dodał, że nie ma 
warunków powierzchniowych, infrastrukturalnych ani finansowych to tego, żeby tak dalece 
zmienić  krajobraz  gminy  żeby  wybudować  w  Orzeszu  kopalnię  o  takim  obiekcie 
infrastrukturalnym jak chociażby kopalnie „Krupiński”, „Budryk” czy „Bolesław Śmiały”. 
Stwierdził, że w projekcie nikt na terenie Orzesza nie projektował takich obiektów, gdyż 
chodziło  jedynie  o  to,  aby udostępnić  złoże  znajdujące  się  pod  ziemią,  po  to  ażeby  je 
eksploatować wyrobiskami w kierunku jednej z czynnych dookoła kopalń, 

• w  2013r.  Ministerstwo  Środowiska  przyznało  Spółce  koncesję  na  poszukiwanie
i  rozpoznanie  złóż  węgla  w  tym  obszarze  i  od  tego  czasu  projekt  konsekwentnie  jest 
realizowany. Dodał, że złożeniem dokumentacji geologicznej zamknięty został kolejny etap 
inwestycji,  który  zmierza  do  uzyskania  koncesji  wydobywczej,  co  zgodnie  z  procedurą 
musiało być również poprzedzone uzyskaniem opinii samorządu do sporządzonego raportu 
o oddziaływaniu przedsięwzięcia na środowisko, 

• władze  na  wcześniejszych  etapach  zobligowały  Spółkę  do  tego  żeby  spod  eksploatacji  
wyłączyć tereny zabudowane i to zostało dotrzymane. Dodał, że żaden z otworów nie jest 
potrzebny do budowy szybów, gdyż Spółka będzie mogła korzystać z szybów istniejących 
kopalń. Dopowiedział, że w Królówce nie ma obszaru eksploatacyjnego i nie jest planowany 
żaden szyb,

• koncesja  będzie  wnioskowana  na  okres  30  lat  i  dotyczy  obszaru  o  powierzchni  17km2

w pokładach zalegających na głębokości 600-1000m. Dodał, że wydobycie mogłoby ruszyć 
w trzy lata od uzyskania koncesji wydobywczej, jednak tylko w przypadku, kiedy Spółka 
będzie mogła odpłatnie  korzystać  z części  infrastruktury kopalni  Krupiński należącej  do 
Jastrzębskiej Spółki Węglowej.

Następnie  głos  zabrała  p.Irena  Pluta  –  Prezes  Stowarzyszenia  „Zielone  Orzesze”.  Wypowiedź 
zawarto w załączniku Nr 2 do protokołu.

Pan Jerzy Markowski odnosząc się do stawianych zarzutów stwierdził, że:
• raport fizycznie był sporządzany w czasie kiedy obowiązywała umowa z Jastrzębska Spółką 

Węglową, która dopuszczała udostępnienie złoża z obszaru kopalni „Krupiński” i nikt nie 
był w stanie przewidzieć tego, że umowa ta zostanie przez JSW rozwiązana. Zapewnił, że 
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szybu w północnej części obszaru górniczego nigdy nie będzie a budowa nowego szybu 
wentylacyjnego na terenie Królówki nie jest przewidziana, gdyż KWK Krupiński posiada 
dwa szyby z czego jeden nie  jest  wykorzystywany.  Dodał,  że szyb nie  powstanie jeżeli 
będzie  funkcjonowała  kopalnia  Krupiński  lub  jej  infrastruktura  zostanie  Spółce 
udostępniona. Poinformował, że nie może obiecać iż szyb nie powstanie na terenie Zgonia 
zaznaczając, że szyb jest wyrobiskiem a nie eksploatacją,

• obecny raport  został  opracowany zgodnie z prawem i jest  on pierwszą wersją, do której 
należy nanieść uwagi. Dodał, że raport musiał być opracowany i złożony, żeby procedura 
została uruchomiona. Poinformował, że do projektu raportu zgłoszone zostaną uwagi, które 
zostaną naniesione, na bazie czego powstanie ostateczny dokument, 

• opracowanie  raportu  musi  być  zlecone  przez  inwestora,  gdyż  nie  ma  możliwości  żeby 
opracowanie zostało zlecone przez kogoś innego,

• sól  na  złożu  Orzesze  nie  występuje  w  ogóle.  Wyjaśnił,  że  wyeliminowano  z  obszaru 
koncesyjnego  cały  obszar,  który  sąsiaduje  ze  złożem  solnym.  Dodał,  że  w  jedynej 
dokumentacji  hydrogeologicznej  całego  rybnickiego  okręgu węglowego nie  znajduje  się 
żadna informacja o niebezpieczeństwie z tytułu złoża solnego na eksploatację jakiejkolwiek 
czynnej kopalni występującej w obrębie złoża pod którym kopalnie eksploatują,

• w czasie wierceń trwających ok. 4 m-ce wpłynął jeden e-mail z uwagą mieszkanki, że nie da 
się spać obok otworu,

• zgodnie z prawem ten kto szkodę wyrządza jest zobowiązany do jej usunięcia i to właśnie 
prawo jest  gwarancją  tego,  że  powstałe  uszkodzenia  będą  naprawiane.  Dodał,  że  każda 
kopalnia  w  okresie  eksploatacyjnym  zobowiązana  jest  do  zgromadzenia  funduszu 
likwidacyjnego właśnie m.in. z przeznaczeniem na usuwanie szkód górniczych,

• miasto będzie otrzymywało rocznie ok. 10mln.zł z opłat wnoszonych przez Spółkę,
• zatrudnienie w kopalni znajdzie 700 członków załogi plus około tysiąca osób pracujących

w firmach zewnętrznych,
• nabór do pracy będzie  mógł  być  prowadzony przez  Urząd Miejski,  aby zagwarantować 

przyjęcia dla mieszkańców Orzesza. Dodał, że płaca zagwarantowana będzie na poziomie 
średniej płacy w górnictwie,

• istotą efektywności jest to, aby udział płac w kosztach wydobycia węgla był jak najniższy,
• koncesja wydawana jest przez Ministra Środowiska i jeżeli Spółka nie dotrzyma zapisów 

oraz warunków w niej zawartych zostanie ona cofnięta,
• wątpliwym  jest  zniesienie  opłaty  eksploatacyjnej  i  wprowadzenie  dodatkowej  opłaty  od 

wyrobisk,
• eksploatacja  prowadzona  jest  na  podstawie  planu  ruchu  opiniowanego  co  2  lata  przez 

władze samorządowe a odpowiedzialność za oddziaływanie górnicze zawsze jest po stronie 
inwestora, niezależnie czy jest to w granicach oddziaływania czy poza nimi.

Mieszkańcy oraz radni zarzucili, że:
• na  sesji  w  czerwcu  2014r.  p.Markowski  zapewniał,  że  odwierty  nie  będą  prowadzone

w nocy, co było wprowadzeniem mieszkańców w błąd, gdyż wiadomo, że nie jest możliwe 
zatrzymanie prowadzenia odwiertów,

• jeżeli na terenie Orzesza nie powstanie szyb to również nie będzie do budżetu miasta wpły-
wu środków finansowych z tytułu podatku od nieruchomości  zajętych pod infrastrukturę 
szybu,

• eksploatacja będzie trwała przez okres 30 lat, a skutki oddziaływania będą znacznie dłuższe,
• absurdalnym jest oddawanie terenów do eksploatacji Spółce z zagranicznym kapitałem,
• należy odnieść się do raportu uwzględniającego budowę szybu, który nie ma być budowany, 
• nie będzie do kogo zgłaszać szkód górniczych, gdyż Spółka z kapitałem zagranicznym może 

w każdej chwili ogłosić upadłość,
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• wystąpienie o koncesję dla całego obszaru pokazanego w raporcie jest „furtką” żeby eksplo-
atacja w przyszłości odbywała się również pod terenami z zabudową mieszkaniową,

• dopuszczenie do eksploatacji pod terenami Zgonia będzie naruszeniem prawa lokalnego ja-
kim jest plan zagospodarowania przestrzennego, który zawiera zapisy ochrony cieków wod-
nych,

• przy eksploatacji na poziomie 600m może powstać zalewisko zasypane kamieniem.

Pani Agata Ptak - geolog prowadząca badania, w odpowiedzi na pytanie poinformowała, że do do-
kumentacji wzięto pod uwagę otwory archiwalne oraz nowe. Wyjaśniła, że w żadnym z nich nie na-
trafiono na sól. Stwierdziła, że granice złoża solnego zostały wyznaczone i znajdują się 2 km od 
złoża Orzesze.

Pani Irena Pluta stwierdziła, że do wykrycia pokładów soli wymagane jest stosowanie specjalnej 
techniki odwiertu, a wpływ złoża soli jest zarówno na kopalni Dębieńsko jak i Chwałowice.

Na zakończenie przedstawiciel Spółki Silesian Coal podziękował za wszystkie zgłoszone uwagi za-
chęcając do ich zgłoszenia na piśmie do raportu. Stwierdził, że przy każdym nowym przedsięwzię-
ciu będą głosy na „tak i na „nie”. Dodał, że nie można mówić o niszczeniu przyrody, gdyż podej-
mując jakiekolwiek działania następuje ingerencja w środowisko, ale ważne jest to, aby wszystko 
odbyło się zgodnie z przepisami łącznie z naprawieniem szkód, które wystąpiły. Wyjaśnił, że obec-
nie Silesian Coal została przekształcona w Spółkę Akcyjną z kapitałem międzynarodowym, która 
da  nowe  miejsca  pracy  oraz  według  szacunku  roczne  przychody  dla  miasta  w  wysokości  ok. 
10mln.zł. Dopowiedział, że szkody każdorazowo będą po stronie inwestora łącznie z usunięciem 
ich skutków.  

Burmistrz poinformował, że nie zgadza się na eksploatację pod terenami Orzesza na warunkach za-
proponowanych w raporcie oddziaływania przedsięwzięcia na środowisko.

6.Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  negatywnego  stanowiska  wobec  przedsięwzięcia 
polegającego na udostępnieniu i zagospodarowaniu złoża węgla kamiennego „Żory-Suszec 1” 
w granicach projektowanego obszaru górniczego

Przewodniczący zaproponował zakończyć dyskusję i przystąpić do głosowania nad złożonym przez 
radnych projektem uchwały w sprawie wyrażenia negatywnego stanowiska wobec przedsięwzięcia 
polegającego  na  udostępnieniu  i  zagospodarowaniu  złoża  węgla  kamiennego  „Żory-Suszec  1”
w granicach projektowanego obszaru górniczego. Zaapelował o uszanowanie sposobu głosowania 
przez radnych, ze względu na fakt prowadzonych w innych częściach miasta eksploatacji  przez 
funkcjonujące kopalnie, a co za tym idzie występujące szkody górnicze.

Radny Eugeniusz Szala zwrócił uwagę, że wszystkich mieszkańców całego Orzesza należy trakto-
wać równo, w związku z czym zaproponował z par.1 wykreślić zapis: „a szczególnie mieszkańców 
sołectw Zgoń, Królówka i Woszczyce”.

Radny  Janusz  Zgoł  jako  jeden  z  wnioskodawców oraz  twórców  projektu  uchwały  zgodził  się
z  powyższą  uwagą  prosząc  o  naniesienie  stosownej  korekty.  Zgłosił  również  wniosek
o przeprowadzenie głosowania imiennego.

Wobec zgłoszonych wniosków Przewodniczący poddał pod głosowanie:
• kto jest „za” wprowadzeniem do treści projektu uchwały korekty polegającej na wykreśleniu 

słów: „a szczególnie mieszkańców sołectw Zgoń, Królówka i Woszczyce”?
W wyniku głosowania wniosek został przyjęty przy 14 gł. „za” i 1 gł. „wstrzymującym się”,
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• kto jest „za” przeprowadzeniem głosowania imiennego?
W wyniku  głosowania  wniosek został  przyjęty  przy  5  gł.  „za”,  4  gł.  „przeciw”  i  5  gł.  
„wstrzymujących się”.

Przewodniczący Komisji odczytał projekt uchwały w sprawie wyrażenia negatywnego stanowiska 
wobec przedsięwzięcia polegającego na udostępnieniu i zagospodarowaniu złoża węgla kamienne-
go „Żory-Suszec 1” w granicach projektowanego obszaru górniczego uwzględniający wprowadzo-
ną korektę.

Przewodniczący Rady w kolejności alfabetycznej odczytywał nazwiska radnych, którzy pojedynczo 
wyrażali swoje stanowisko. W wyniku głosowania uchwała została podjęta przy 14 gł. „za” i 1 gł. 
„wstrzymującym się”.
Za podjęciem uchwały głosowali radni: Józef Bańczyk, Grażyna Bortnik, Eugeniusz Buchalik, Raj-
mund Gazda, Damian Kiecka, Jan Mach, Bartłomiej Marek, Grażyna Matuszczyk, Damian Mro-
wiec, Jan Spendel, Eugeniusz Szala, Piotr Szola, Aleksander Tabacki, Janusz Zgoł.
Radna Teresa Potysz wstrzymała się od głosu.

7.Sprawy bieżące (m.in. podjęcie decyzji w sprawie podziału środków na zadania realizowane 
w ramach Lokalnej Grupy Działania oraz na organizację Dni Seniora)
1/ Przewodniczący zgodnie z sugestią części radnych zaproponował, aby tematy dotyczące podziału 
środków na zadania realizowane w ramach Lokalnej Grupy Działania oraz organizację Dni Seniora 
zostały  rozpatrzone  na  kolejnej  sesji,  która  zwołana  jest  na  dzień  28.04.2016r.  Zwrócił  się
o rozważenie możliwości pozostania przy dotychczasowym podziale środków na organizację Dni 
Seniora  przeznaczając  dodatkowo przyznane środki  na  organizację  festynów w poszczególnych 
sołectwach i dzielnicach. 

2/ Sekretarz Miasta poinformowała,  że zgodnie ze stanowiskiem Komisji Ładu i Porządku oraz 
Przestrzegania Prawa na sesję w dniu 28.04.2016r. został przygotowany projekt uchwały w sprawie 
poparcia działań mających na celu utworzenie niezależnego Śląskiego Instytutu Onkologii. Dodała, 
że pomimo wniosku Komisji nie został przygotowany projekt uchwały w sprawie przyspieszenia 
działań prowadzących do rozpoczęcia budowy Beskidzkiej Drogi Integracyjnej, dlatego że żadna 
rada z terenu województwa śląskiego do tej pory takiej uchwały jeszcze podjęła.

3/  Burmistrz  poinformował,  że  przedmiotem  obrad  sesji  w  dniu  28.04.2016r.  będzie  projekt 
uchwały  w  sprawie  regulaminu  wynagradzania  nauczycieli  określającego  wysokość  oraz 
szczegółowe  warunki  przyznawania  dodatków  za  wysługę  lat,  motywacyjnego,  funkcyjnego,
za warunki pracy oraz szczegółowe warunki obliczania i wypłacania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw nauczycieli, a także wysokość nagród. Wyjaśnił, 
że  związki  zawodowe  zwróciły  się  o  przydzielenie  dodatkowych  środków  finansowych  na 
podwyżki  dla  nauczycieli,  których nie  było  od  2009 roku.  Dodał,  że  celem sprostania  prośbie 
postanowiono na wnioskowaną podwyżkę wygospodarować środki finansowe poprzez ograniczenie 
funduszu  szkoleń  z  1%  na  0,5%  oraz  zmniejszyć  z  2%  do  1%  fundusz  nagród.  Stwierdził,
że wszystkie działania zgodne są z Kartą Nauczyciela, a na bazie tych zaproponowanych obniżek
w ramach  środków zabezpieczonych  w budżecie  2016  roku na  cele  oświatowe,  powstała  pula 
środków finansowych, które mogą być przeznaczone na podwyżkę płac nauczycieli. Dopowiedział, 
że związki zawodowe na takie działania wyraziły zgodę.  

Zwrócono  uwagę,  że  należałoby  również  rozważyć  sprawę  podwyżki  płac  dla  pracowników 
administracji.

Burmistrz wyjaśnił, że pracownicy administracji w roku 2015 otrzymali podwyżkę płac wyższą niż 
w latach ubiegłych.
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8.Zamknięcie Sesji
W związku z wyczerpaniem wszystkich punktów porządku obrad Przewodniczący Rady zamknął
XIX Sesję Rady Miejskiej Orzesze, dziękując wszystkim za przybycie. 

Sesja trwała od godz. 15,00 do godz. 20,20.

Przewodniczący
     Protokołowała  Rady Miejskiej

mgr Marzena Nowak           mgr inż. Jan Mach

Radni obecni na Sesji:

1. Bańczyk Józef 
2. Bortlik Grażyna 
3. Buchalik Eugeniusz 
4. Gazda Rajmund 
5. Kiecka Damian
6. Mach Jan 
7. Marek Bartłomiej 
8. Matuszczyk Grażyna
9. Mrowiec Damian 
10. Potysz Teresa 
11. Spendel Jan 
12. Szala Eugeniusz
13. Szola Piotr 
14. Tabacki Aleksander
15. Zgoł Janusz 

Radni nieobecni:
-   

W Sesji wzięli również udział:

− p.Mirosław Blaski - Burmistrz Miasta
− p.Iwona Burszka - Skarbnik Miasta
− p.Jolanta Szubert - Sekretarz Miasta
− p.Maciej Bany - Naczelnik Wydziału UM
− p.Marek Bem - Naczelnik Wydziału UM
− p.Teresa Macioszek - Kierownik Referatu UM
− p.Barbara Petniakowska - Komendant SM
− Radca Prawny
− Przedstawiciele Silesian Coal Sp. z o.o.
− Przedstawiciele Stowarzyszenia Zielone Orzesze
− Mieszkańcy, przedstawiciele prasy

Orzesze, dnia 09.05.2016r.
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